
СУСТРЭЧЫ Ў ВІЦЕБСКУ
НАПІШЫ!

Ведай 
сваё, любі 
сваё!

Віцебск на вачах прыгажэе: 
раўняюць зямлю, сеяць траву 
і высяваюць кветкі, зразаюць і 
абразаюць дрэвы, кладуць ас-
фальт на дарогах і тратуарах, ста-
вяць бетонныя агароджы... Работа 
кіпіць ледзьве не круглыя суткі. 
Новы кіраўнік вобласці змушае 
працаваць і заваёўвае аўтарытэт 
у гарадской грамады.. Што да 
мяне, дык я лічу, што усе гэтыя 
намаганні можна ацэньваць, як 
станоўчыя. Многім аднак не пада-
баецца нязвыклая напорыстасць 
і карчагінскі стыль працы. Наме-
ры абласнога галавы відавочна 
пераўзыходзяць рэальнае 
ўвасабленне. 

Праведзеная ў горадзе праца 
добра стасуецца з дэклараваным 
“Годам роднай зямлі”. Падобныя 
працы, відаць, вядуцца ці не ва 
ўсіх абласных гарадах. Цяжка, 
канечне, параўноўваць, але мне 
падаецца, улічваючы нядаўнае 
прызначэнне і блізкасць “ Славян-
скага базару” ў Віцебску асабліва 
інтэнсіўна. 

Непакоіць толькі тое, што па-
дыходы да гаспадарчых спраў 
не змяняюцца з савецкіх часоў: 
сіндром аўралу апанаваў масы. 
Няўжо нельга рабіць усё больш 
грунтоўна, спакайней і галоўнае 
якасней, не на некалькі гадоў, а 
хаця б на якое стагоддзе. А то гля-
неш на гэтую працу і недахопы 
вытыркаюцца і сям і там. Рамонт, 
прымеркаваны да надуманай 
акцыі ці нейкага там фестывалю, 
да прыезду чарговай дэлегацыі 
выглядае нейкім анахранізмам, 
але ўлада на гэта ўвагі не звяртае. 

А трэба было б будаваць гэтак 
грунтоўна, як нашыя продкі 600 
ці нават болей гадоў назад. Вось 
прыехала ў Беларусь з замежжа 
самая старэйшая на сённяшні 
момант з роду Радзівілаў княгіня 
Эльжбэта, наведала свае былыя 
ўладанні ў Нясвіжы і яго ваколіцах 
і здзівілася: стаяць будынкі, час 
не панішчыў тое, што будавалася 
на стагоддзі. Стаіць самы стары 
на Беларусі 600-гадовы касцёл 
у вёсцы Ішкалдзь, цешыць вока 

і выконвае тую функцыю дзеля 
якой будаваўся. Цікавую гісторыю 
распавёў ксёнз пра падзеі 1969 
году, калі касцёл хацелі знішчыць, 
але адна жанчына ўзяла на рукi 
малое дзiця i легла пад колы: 
душы! Начальнiк загадаў ехаць 
па жанчыне, але кiроўца выйшаў i 
сказаў: «Як хочаш, едзь сам!» Свя-
тыня была ўратаваная.

Калі нішчылі Віцебскія цэрк-
вы такіх людзей не знайшлося 
і зараз адбудоўваюць тое, што 
варта было ратаваць і чым трэба 
ганарыцца. Адбудоўваюць, зда-
ецца, добра. Вось так бы рабіць і 
ўсё астатняе. Не атрымоўваецца. 
І не атрымоўваецца з той про-
стай прычыны, што сённяшнія і 
папярэднія ўлады зусім не шану-
юць сваё мінулае, не савецкае, 
а беларускае, нацыянальнае. 
Шаноўную спадарыню Эльжбету 
вельмі ўразіла такая дробязь: яна 
ніяк не магла ўцяміць, чаму пры-
сутныя музейшчыкі і гісторыкі не 
занатоўвалі за ёй заўвагі, зробле-
ныя жывым сведкам мінулага. І 

гэта факт пануючай абыякавасці 
хама, які не ўспрымае жыцця ў яго 
гістарычна-культурным кантэк-
сце, а жыве сённяшнім часам. Ды 
я б сказаў не жыве, а маецца. Ды 
таго ж і нармальным людзям жыць 
не дае. Яшчэ ўразіла старую і ад-
сутнасць чалавечае прыбіральні 
і гістарычных мясцінах, якія 
па сваім прызначэнні мусяць 
прывабліваць турыстаў. А дзе 
чалавеку справіць свае элемен-
тарныя патрэбы? Вось па такіх 
дробязях можна меркаваць і пра 
ўзровень цывілізаванасці краіны і 
яе кіраўніцтва. 

Хацелася б ведаць і такую 
акалічнасць: чаму такія буйна-
маштабныя працы вябуцца толькі 
зараз і не вяліся паступова на 
працягу папярэдніх гадоў? Куды 
ў такім разе ішлі сродкі, якія 
выдзяляліся на добраўладкаванне 
гарадскіх вуліц? І калі меліся 
нейкія парушэнні, то чаму не рас-
пачатая праверка нямэтавага вы-
карыстання сродкаў?

Рэдактар.

Апошнім часам у Віцебск усё часцей і час-
цей пачалі наведвацца цікавыя беларускія 
гурты і выканаўцы, але неразвітасць эстэ-
тычнага густу, простая неабазнанасць 
тутэйшай публікі і яе зарыентаванась на 
расейскую папсу пазбаўляюць яе многіх 
станоўчых эмоцый, якія можна атрымаць 
ад добрай музыкі.

На “Добры канцэрт”, які пройдзе 31 мая 
ў віцебскім клубе “ЗЕБРА”, сёння, заўтра і 
паслязаўтра яшчэ можна набыць квіткі па 10 
000 і атрымаць неверагоднае задавальненне 
ад выступлення лепшых беларускіх гуртоў: 
ФЛЯУС И КЛЯИНН (Наваполацк), СЕРДЦЕ ДУ-
РАКА (Магілеў), ЧЕШИРСКИЙ ТОК (Віцебск), 
BAND A (Менск). Чакаецца таксама смаленскі 
гурт ALEX SIGMER (былы DEIMOS).

ФЛЯУС И КЛЯИНН – адзін з найбольш яскра-
вых калектываў Беларусі, лаурэаты і пера-
можцы шматлікіх конкурсаў (у тым ліку леген-
дарнага “Басовішча”), фіналісты беларускага 
туру “The Global Battle of the Bands 07”. Хлопцы 
граюць psiho britich rock, іх выступы поўняцца 
моцнай энергетыкай і заўжды суправаджаюц-
ца выдатным шоў.

Магілеўчане СЕРДЦЕ ДУРАКА прэзенту-
юць у Віцебску дэбютны альбом “ДеЦтво”, 
выхад якога, несумнеўна, станецца адной 
з галоўных падзей беларускага (і не толькі) 
музычнага году. У мінулыя выходныя прэзен-
тацыя феерычна адбылася ў Маскве. Трэба 
думаць, віцебскіх аматараў року шчырыя 
песні Цімафея Яравікова таксама не пакінуць 
абыякавымі.

ЧЕШИРСКИЙ ТОК мае шмат прыхільнікаў у 
родным горадзе, але выступаюць не так часта, 
як хацелася б. Таму…

…Спяшайцеся пабачыць усё гэта на ўласныя 
вочы! Канцэрт пачнецца а 17 гадзіне. Тэлефа-
наваць і замаўляць танныя квіткі можна па тэ-
лефонах: МТС (029) 7121111, 7105736; VELCOM 
(029) 3239846, 1287649.

Ян Сведка.
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Спачатку госці пабывалі 
ў Полацкім дзяржаўным 
універсітэце, дзе выступілі 

перад студэнтамі і выкладчыкамі. У 
Віцебску Ірына Міхайлаўна ўпершыню 
ўбачыла мемарыяльную дошку ў гонар 
свайго мужа, размешчаную на будынку 
дзіцячай мастацкай школы №1. Тут ра-
ней знаходзілася мастацкае вучылішча, у 
якім перад вайной, у 1939-1940 гадах, на 
скульптурным аддзяленні вучыўся буду-
чы класік беларускай літаратуры.

Адкрыццё дошкі адбылося летась 25 
верасня, аднак удава пісьменніка тады 
не прысутнічала на гэтай імпрэзе. Таму 
пазнаёміцца з аўтарамі бронзавай выявы 
– віцебскімі скульптарамі Аляксандрам 
Гвоздзікавым і Валерыем Магучым – спа-
дарыня Ірына здолела толькі ўчора. Яна 
сфатаграфавалася з імі на памяць, выка-
зала ім падзяку і адзначыла, што на іхнім 
творы «Васіль падобны на сябе». І.Быкава, 
віцебскія пісьменнікі, сябры “Тавары-
ства беларускай мовы імя Ф.Скарыны” і 

прадстаўнікі творчай інтэлігенцыі ўсклалі 
кветкі да мемарыяльнай дошкі.

Затым удава літаратара пабывала ў 
Віцебскай абласной бібліятэцы. У падару-
нак ёй яна перадала сёмы і восьмы тамы 
апошняга поўнага збору твораў В.Быкава. 
У планах Ірыны Міхайлаўны таксама пе-
радаць яшчэ некалькі кніг з асабістай 
бібліятэкі.

Пасля госці былі запрошаны ў віцебскі 
“Еўрапейскі клуб”. І.Быкава адказала на 
пытанні прыхільнікаў творчасці свайго 
мужа. Спяваў мінскі бард Кастусь Гераш-
чанка, выступілі пісьменнікі А.Пашкевіч і 
Б.Пятровіч.

Ян Сведка.

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Покліч волі» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Покліч волі” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Покліч волі».

ЦІ ПАТРЭБНА ЛІХАМАНКА?.. 

 Мікалай Аўтуховіч:220050, г. 
Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 14. 

Юры Лявонаў:220050, г. Менск, 
вул. Валадарскага, 2, Сіза №1, ка-
мэра 54. 

Уладзімер Асіпенка:220050, г. 
Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 22 .

Іван Шыла: 211172, Віцебская 
вобл., Лепельскі р-н, п/о Межыца, 
в/ч 06405 

Зьміцер Хведарук: 222169, Мен-
ская вобл., г.Жодзіна, в/ч 18662. 

Франак Вячорка: 247760, г. Ма-
зыр, вул. Астроўскага, в/ч 48694.

Удава народнага пісьменніка Беларусі Васіля Быкава Ірына Быкава 14 траўня, наведала Віцебск і Полацк. Разам з ёй з 
жыхарамі Прыдзвінскага краю сустрэліся старшыня Саюза беларускіх пісьменнікаў Алесь Пашкевіч і рэдактар часопіса 
“Дзеяслоў” Барыс Пятровіч. (Перад гэтым Ірына Быкава прыязджала ў Віцебск тры гады таму, у чэрвені 2006 года, каб 
узяць удзел у літаратурным свяце, прысвечаным 82-й гадавіне з дня нараджэння В.Быкава, якое прайшло тады ў парку 
Мазурына).

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна 
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НяўдАЛАя НядзеЛя

Спаборніцтвы складаліся з трох 
практыкаванняў: слалам з лан-
цугом, развозка грузаў па элек-

тронных мішэнях і навігацыі. Беларускія  
пілоты выступалі на верталётах са-
вецкай вытворчасці, а расіяне—на 
амерыканскіх Robinsan R44. З надвор’ем 
спартоўзам не пашанцавала—быў 
дождж са шквальным ветрам.

Пераможцамі турніру сталі: у 
слаламе—экіпаж Курпітка Яўген і Юрый 
яблакаў з расейскага “ Аэрасаюзу”; у раз-
возцы груза—экіпаж Сяргея Касабуцка-
га і Ірыны Гарэлашавай з віцебскга аэ-

раклубу; у навігацыі—сямейны экіпаж 
Анатоля і Сяргея Дзятлавых таксма з 
віцебскага аэраклубу. Нягледзячы на 
тое, што нашая каманда выступала на 
верталётах з далёкага мінулага, пілоты 
здолелі праз сваё майстэрства і , ма-
быць, “родныя сьцены” дасягнуць до-
брых посьпехаў.

У канцы ліпеня на базе “ Віцебскага 
аэраклубу імя А. Гараўца” плануецца 
правесці чэмпіянат СНД па верталёт-
ным спорце.

Ян Сведка.

Зусім іншая сітуацыя ва 
Украіне (як дарэчы ва ўсіх 
цывлізаваных краінах): 
нашыя суседзі шануюць 
сваю мову, трапяткавата 
ставяцца да моўных хібаў. 
Гэта праяўляееца нат на 
адметных плакатах, дзе 
пішуцца няправідьныя 

формы і побач змяшча-
юцца дакладныя моўныя 
нормы.

Той факт, што ў тралей-
бусах і аўтобусах робяц-
ца аб’явы па-беларуску 
сітуацыі не ратуюць. Не ра-
туе і тое, што горад Віцебск 
мае два беларускамоўных 

тэатры, педагагічны 
універсітэт, некалькі га-
зет, тэлерадыёкампанію. 
Зададзімся пытаннем: 
чаму так? Пішыце ў рэдак-
цыю.

Якаў Дрозд.

Два дарожна-транспартных зда-
рэнні адбылося 10 траўня. 

А трэцяй гадзіне ночы студэнт ВГТУ 
Аляксей К., рухаючыся па аўтастрадзе 
Віцебск—Мінск у бок абласнога цэнтру 
заснуў за рулём. У в. Дабрэйка ён выехаў 
на паласу сустрэчнага руху, з’ехаў у кю-
вет і перакуліўся. У выніку ДТП 20-гадовы 
кіроўца атрымаў цялесныя пашкоджанні. 
Ягоны  раўналетак Канстанцін Р., які ехаў 
у якасці пасажыра, у выніку атрыманых 

траўмаў таксама шпіталізаваны.
Пад вечар таго самага дня 33-гадовы 

жыхар Расейскай федэрацыі І. Якубаў, ру-
хаючыся на легкавіку “Форд Эскорт”, у в. 
Шылкі здзяйсняючы паварот не прапусціў 
“ Крайслер”, які рухаўся ў сустрэч-
ным кірунку. Пасажырка апошняга—
сямігадовая дзяўчынка—у выніку ДТЗ 
шпіталізаваная.

Ян Сведка.

Перамаглі праз майстэрства

ЧАМУ ТАК?

Сёлетні год быў даволі скла-
даным як для адных, так і для 
другіх. Пасля істэрычнага пе-

раходу ад дванаццацігадовай адукацыі 
да адзінаццацігадовай ім прыйшлося на 
ўласны досвед паспытаць чаго каштуе 
жыць ва ўмовах недэмакратычнай дзяр-
жавы. Няразвітае грамадства ніякім чы-
нам не здолела паўплываць на праізвол 
з боку дзяржавы і абараніць правы 
дзяцей, вымушаных у гэтым годзе пра-
цаваць з падвоенай нагрузкай. Існы не-
дахоп падручнікаў і неабходнай мастац-
кай літаратуры ў школьных бібліятэках 
кампенсоўваўся ліпавымі справаздачамі, 
але гэта ніякім чынам не спрыяла паляп-
шэнню якасці адукацыі. 

Можна меркаваць, што ўвесь гэты 
эксперыментатарскі праізвол робіцца  
ад нейкай безвыходнасці існага рэжыму, 
які не ведае, што рабіць з школьнай аду-
кацыяй. Сітуацыя вымагае кардыналь-
ных зменаў, але іх не будзе да тае пары, 
пакуль існуе рэжым Лукашэнкі. Чынавен-
ства разумее, што пераважная колькасць 
вучняў не ў стане засвоіць прапанаваную 
школьную праграму і расцягваць іхняе 
знаходжанне ў межах школы на год  про-
ста немэтазгодна. Толькі далей гэтага 
ўсведамлення школьная рэформа не 
ідзе.

Механічнае скарачэнне тэрміну на-
вучання можа, канечне,  дапамагчы 
зэканоміць грашовыя сродкі, ды ніякім 
чынам не здольнае паўплываць на якас-
ныя зрухі ў сферы асветы. Ужо ходзяць 
чуткі і пра вяртанне да пяцібальнай шка-
лы ацэнкі ведаў навучэнцаў, але і гэтая 
мера чыста фармальная. 

Я б сказаў, што фармалізм і знешняе 
прыхарошванне ўсяго нашага змярцве-
лага жыцця з’яўляееца адметнай рысай 
існуючай сістэмы ўлады, якая імкнецца 
схаваць за прыгожай карцінкай сваё да-
лёка не дэмакратычнае аблічча. 

Мяне ўвесь час уражваў факт над-
звычайнай таленавітасці нашага народу, 
які так шчодра раздорвае сваіх здольных 
дзяцей па ўсім свеце, а на ўласнай зямлі 
не ў стане пабудаваць справядлівае, дэ-
макратычнае грамадства. Мабыць, на 
факт народнай таленавітасці  звярнула 
ўвагу і існуючая ўлада, калі зразумела 
дастатковасць падтрымкі таленавітай 
моладзі для забяспячэння развіцця 
эканомікі і культуры ў межах небяспеч-
нага існавання самой улады.  Таму, відаць, 
яна і перастала стымуляваць фарма-
ванне інтэлектуальна развітага грамад-
ства праз эфектыўную сістэму сярэдняй 
адукацыі. Чыста расейскі варыянт: пад-
трымаць і прыкарміць эліту, якая будзе 
абслугоўваць рэжым і трымаць сярэдніі 
слаі насельніцтва на кароткім ланцуж-
ку. Пэўная сацыяльная дамова, якая 
стрымлівае пратэстныя настроі. 

Як і ўвесь беларускі народ улада па-
лохаецца праўды пра сябе таму і не рэ-
фармуе сферу адукацыі, якая састарэла 
гадоў на трыццаць. А праўда такая, што 
прызнацца ў гэтым—значыць сказаць, 
што за Лукашэнкам адбылася страшэн-
ная дэвальвацыя ведаў, асабліва ведаў 
гуманітарных, без якіх немагчымыя 
ніякія якасныя змены грамадства. Зараз 
на нядужыя дзіцячыя глузды абрынула-
ся столькі расейскамоўнай негатыўнай 
інфармацыі, што яны няздольныя выпра-
цаваць станоўчую сістэму каштоўнасцяў. 
Амаль поўная адсутнасць нацыяльнага 
арыенціру пазбавілі дзяцей і настаўнікаў 
той базы, на якой гэтыя каштоўнасці 
і замацоўваюцца. Зараз у школу 
прыходзіць усё больш і больш дзяцей 
з некантралюемымі, імпульсіўнымі 

паводзінамі, якія не падпарадкоўваюцца 
існуючым нормам, што , безумоўна, ства-
рае і яшчэ створыць праблемы ў будучым 
для ўсяго грамадства. Па апошніх досле-
дах існуе вялікая колькасць асобаў, якія 
не спадзяюцца на дзяржаву, не давяра-
юць ёй і сваё жыццё ўладкоўваюць самі. І 
гэта з аднаго боку добра, але разам з тым, 
яны і не ўдзельнічаюць у палітычных ак-
цыях пратэсту супраць несправядлівага 
ўладкавання жыцця. А гэта дрэнна і для 
ўлады, і для апазіцыі.

Насамрэч трэба было б па людску, 
каб кожны з дзіцячых гадоў цвяроза 
ўсведамляў сябе, як асобу надзеленую 
пэўнымі здольнасцямі і якасцямі, якім 
заўжды знойзецца прымяненне і не лез у 
неўласцівыя ягонай натуры сферы. Трэба, 
каб здольныя да навучання атрымоўвалі 
максімум неабходных ведаў, а здольныя 
для іншых відаў дзейнасці развівалі свае 
прафесійныя, фізічныя ці камунікатыўныя 
здольнасці. А каб не было падаўлення 
і навязвання, трэба дэфэрэнцыяцыйны 
падыход да кожнага дзіцяці не на словах, 
а на справе. 

У сённяшніх рэаліях існаванне адзнакі( 
1-10 балаў ці 1-5 балаў), калі выканан-
не заданняў праз рэшэбнікі, мабільную 
сувязь і інтэрнэт зрабіліся фармальнай 
і чыста механічнай з’явай, выглядае, як 
анахранізм. І мяркуемае вяртанне да 
5-бальнай ацэнкі ведаў сведчыць усяго 
толькі пра крызіс у педагагічнай навуцы 
і ў Міністэрстве адукацыі. 

Ацэнка ведаў павінна быць рэальнай, 
а не прыблізнай. І для гэтага трэба наогул 
адмовіцца ад адзнакі, і увесці кантроль 
іншага кшталту, калі вучань будзе сцвяр-
джаць свой узровень ведаў праз сістэму 
творчых індывідуальных і тэставых кам-
путарных заданняў па кожнай тэме, якія 
будуць дасылацца праз інтэрнэт у дзень 
заліку. У выніку за кожны год навучання 
кожны вучань мусіць набраць пэўную 
колькасць балаў, скажам ад 1000 балаў 
да 5000. І ў залежнасці ад сумы набра-
най за курс навучання, ён будзе рэаль-
на і праўдзіва ведаць, якога кшталту 
навучальная ўстанова( універсітэт ці 
прафесійная вучэльня) чакае яго. І не 
будзе непатрэбных прэтэнзіяў і спасы-
лак на неаб’ектыўнасць ацэнкі ведаў 
настаўнікамі. 

Як мінімум 50 % вучняў не ў стане 
не толькі засвоіць вялікія літаратурныя 
творы, навязаныя праграмай, але на-
ват прачытаць іх, як з прычыны іхняга 
татальнага недахопу, так і з-за іхняга 
аб’ёму. Школа адчувае страшэнны неда-
хоп літаратурных тэкстаў, слоўнікаў,   су-
часных сродкаў навучання. Міністэрства 
адукацыі не паспявае за часам: у школах 
амаль няма праграмнай інфармацыі на 
сучасных інфамацыйных носьбітах( і най-
перш у гуманітарнай сферы). Фармаль-
нае забеспячэнне кабінетаў інфарматыкі 
кампутарамі і ксераксамі( выключна для 
выканання сацыяльнага стандарта), па 
вялікім рахунку прыводзіць да таго, што 
яны не ў стане выконваць тае ролі, якая 
на іх ускладаецца. Кампутары і іншая 
аргтэхніка часта псуецца і ў бальшыні 
школ няма дастатковай колькасці 
сродкаў для своечасовага яе рамонту.

Дзяржава папросту не мае сродкаў, 
каб правесці карэнную школьную рэ-
форму. Лепей сказаць, яна эканоміць на 
школе і медыцыне, а ўкладае грошы ў 
тыя сферы, якія працуюць на знешні бок, 
на ўяўны росквіт(спорт, лядовыя палацы, 
супер-пупер бібліятэка, АЭС...), які ўлада 
прыпісвае менавіта сабе. Народ жа, як і 
раней, безгалосы.

Я. Настаўнік.

КАНІКУЛЫ, А ШТо 
ДАЛЕЙ?

30 траўня ў школах раёну, як і па ўсёй Беларусі, празвінеў апошні 
званок і нарэшце вучні і настаўнікі змогуць адпачыць ад дурнотаў існае 
школьнае сістэмы. 

Не гледзячы на тое, што на віцебскіх вуліцах часам можна пачуць бе-
ларускую гаворку, гаварыць пра тое, што наш горад дый нашыя раённыя 
цэнтры беларускамоўныя, не выпадае.

Квіткі на “Славянскі 
базар” падаражэлі 

29 траўня ў Віцебску 
распачаўся продаж квіткоў 
на фэстывальныя канцэр-
ты. Самыя дарагія кашту-
юць 350 тысяч рублёў — 
гэта квіткі на ўрачыстае 
адкрыцьцё “Славянскага 
базару”.

Мікалай Васенда, ды-
рэктар Летняга амфітэатру  
згадаў, што летась кошт 
квіткоў на першую 
афіцыйную фэстывальную 
імпрэзу дасягаў 210 тысяч 
на самыя лепшыя месцы 
глядзельнай залі. 

У цырымоніі адкрыць-
ця “Славянскага базару”, 
якая сёлета мае адбыцца 
10 ліпеня, традыцыйна 
бярэ ўдзел Аляксандар 
Лукашэнка, выступаючы з 
прамовамі, а таксама най-
больш знакамітыя зоркі 
расейскай і беларускай 
эстрады. Сёлета гэта бу-
дуць Мікалай Баскаў, 
Філіп Кіркораў, Валеры 
Лявонцьеў, Анатоль Ярмо-
ленка, Ядвіга Паплаўская, 
Аляксандар Ціхановіч ды 
іншыя вядомыя артысты. 

Інфармацыя наконт 
таго, што на адкрыцьці 
“Славянскага базару” сьпяе 
пераможца сёлетняга 
“Эўрабачаньня” Аляксан-
дар Рыбак, пакуль не паць-
вярджаецца: у афіцыйнай 
праграме фэстывалю, над-
рукаванай усімі віцебскімі 
СМІ, ягонае імя не пазна-
чана. Няма ў праграме 18-
га Міжнароднага фэсты-
валю і канцэрту вядомага 
італьянскага сьпевака Тота 
Кутуньё, анансавана-
га некалькі дзён таму на 
афіцыйным інтэрнэт-сайце 
“Славянскага базару”. 

Пакуль каля фэстываль-
ных касаў вялікіх чэргаў 
няма. Тыя, хто цікавіцца 
канцэртамі, у асноўным 
бяруць квіткі на “сольнікі” 
Валерыя Мэладзэ і Сафіі 
Ратару, а таксама на шоў 
Барыса Маісеева і канцэрт 
“Зоркі “Радыё “Шансон”, 
якія каштуюць ад 30 да 100 
тысяч. Квіткі на адкрыць-
цё фэстывалю попытам не 
карыстаюцца — мажліва, 
з прычыны надзвычай-

нае дарагоўлі. Таму тра-
дыцыйна нерэалізаваныя 
“лішкі” квіткоў на гэтую 
імпрэзу распаўсюджваюць 
па рэгіёнах і па прадпры-
емствах абласнога цэнтру 
— або ў якасьці прэміі за 
добрую працу, або каб 
работнікі “скінуліся” ды 
выкупілі адзін квіток на 
дзясятак чалавек.

Крыху таньней каш-
туюць квіткі на закрыць-
цё фэстывалю, які будзе 
доўжыцца да 16 ліпеня, 
— ад 60 да 250 тысяч 
рублёў. А самыя танныя, 
як і заўжды, — на кан-
цэрт майстроў мастацтваў 
Украіны і на конкурс ма-
ладых выканаўцаў — ад 10 
да 25 тысяч рублёў. 

Дарэчы, сёлета на 
спаборніцтвах маладых 
сьпевакоў прадстаўляць 
суседнія краіны будуць 
два ўраджэнцы Гомелю: 
Зьміцер Даніленка будзе 
змагацца з супернікамі 
ад імя Расеі, а Андрэй 
Коласаў — як прадстаўнік 
Беларусі.

У мінулыя выходныя на базе “ Віцебскага аэраклубу імя А. гараўца” ДА-
СААФ, які месціцца на тэрыторыі Віцебскага раёну, адбыліся клубныя 
спаборніцтвы па верталётным спорце. У турніры прымеркаваным да 65-
годдзя з дня вызвалення Беларусі ад нямецка-фашысцкіх захопнікаў, прынялі 
ўдзел 10 экіпажаў з Беларусі і Расеі.
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ВЫНІКІ ВІзЫТу ПуЦІНА 
Валер Карбалевіч

Ці атрымаюць беларус-
кія тавары льготны доступ 
на расейскі рынак?

Карбалевіч: “Напярэ-
дадні візыту расейска-
га прэм’ера беларускія 
кіраўнікі выступілі з рэз-
кай крытыкай палітыкі Ма-
сквы. Галоўны сэнс заяваў 
і прэзыдэнта Лукашэнкі, і 
прэм’ера Сідорскага палягаў 
у тым, што Расея блякуе про-
даж беларускіх тавараў на 
расейскім рынку. Уладзімер 
Пуцін таксама заяўляў, што 
Расея будзе падтрымліваць 
ільготамі сваіх нацыянальных 
вытворцаў.

Але вось Пуцін прыехаў 
у Менск і на выніковай 
прэсавай канфэрэнцыі 
адзначыў, што на беларускія 
тавары распаўсюджаны 
тыя ж ільготы, што і на та-
вары расейскіх вытворцаў, 
маўляў, няма ніякіх праблем. 
Як тут разабрацца ў гэтай 
блытаніне? Чым жа незадаво-
леныя беларускія кіраўнікі?”

Манёнак: “Рэч у тым, 
што ў Расеі існуе некалькі 
праграмаў дзяржпадтрымкі 
сваіх вытворцаў. Зразуме-
ла, што ў крызіс склада-
на падтрымліваць і сваіх, і 
беларускіх вытворцаў. Таму 
і ўзьнікаюць цяжкасьці. Але 
Расея зрабіла крок насу-
страч Беларусі. Напрыканцы 
мінулага году было прыня-
тае рашэньне Міністэрства 
эканамічнага разьвіцьця 
РФ аб прэфэрэнцыяльнай 
папраўцы пры правядзеньні 
тэндэраў. Гэты дакумэнт 
адсякаў беларускую прадук-
цыю, найперш прадукцыю 
прадпрыемстваў машына-
будаваньня, ад расейскага 
рынку.

Але беларускія чыноўнікі 
зрабілі неймаверныя 
намаганьні, каб зьняць гэ-
тыя бар’еры. І расейскі 
бок пайшоў насустрач. Па 
больш чым 40 таварных па-
зыцыях Расея вызначыла 
аднолькавыя прэфэрэнцыі 
для расейскіх і беларускіх 
прадпрыемстваў.

Але, акрамя гэтага, у 
Расеі ёсьць і іншыя праграмы 
дзяржпадтрымкі. Апошнім 
часам бакі таргаваліся вакол 
таго, каб на беларускую пра-
дукцыю распаўсюджвалася 
кампэнсацыя працэнтных 
ставак банкаўскіх крэдытаў. 
Масква дала такую кампэнса-
цыю толькі прадпрыемствам, 
якія зьбіраюць сельгастэхніку 
зь беларускіх камплектуючых. 
Бакі дамовіліся цягам месяца 
вырашаць гэтае пытаньне, 
але я сумняваюся, што Расея 
пойдзе на саступкі яшчэ раз”. 

Пытаньне расейскага 
крэдыту

Карбалевіч: “Другое пра-
блемнае пытаньне. Беларусь 
чакае, калі прыйдзе апош-
няя транша расейскага крэ-
дыту ў памеры 500 мільёнаў 
даляраў. Але Масква чамусьці 
зацягвае выдзяленьне гэ-
тых грошай. З выказваньняў 
міністра фінансаў Расеі Ку-
дрына вынікае, што расейскі 
бок прапанаваў гэтую суму 
ў расейскіх рублях, але 
беларускі бок адмовіўся. 
Акрамя таго, Кудрын 
адзначыў, што беларуская 
эканоміка знаходзіцца ў ста-
не неплатаздольнасьці, бан-
круцтва.

Потым выступае Пуцін, 
фактычна абвяргае Кудрына 
і заяўляе, што Расея будзе 
працягваць крэдытную пад-
трымку Беларусі. Дык што з 
крэдытам?”

Манёнак: “Ня згодная, 
што Пуцін зусім абвяргае Ку-
дрына. Проста расейскі віцэ-
прэм’ер зрабіў антыкрызісны 
дыпляматычны ўрок. Сідорскі 
казаў, што ў нас працягваец-
ца рост эканомікі і крызісу 
амаль няма. Тады навошта мы 
просім крэдыт?

Яшчэ мінулым годам Расея 
прыняла рашэньне выдзеліць 
Беларусі крэдыт у памеры 2 
млрд. даляраў. Спачатку Ма-
сква хацела выставіць Менску 
жорсткія ўмовы выдзяленьня 
крэдыту. Але першыя траншы 
прыйшлі амаль без умоваў.

Палітычны складнік 
крэдыту

Манёнак: “Цяпер сытуа-
цыя ў расейскай эканоміцы 
пагоршылася, крэдыт 
выдзеліць складаней. Але, 
мусіць, ёсьць і палітычныя 
ўмовы, напрыклад — 
прызнаньне Беларусьсю 
незалежнасьці Паўднёвай 
Асэтыі і Абхазіі”. 

Суздальцаў: “Канечне, 
Расея цудоўна інфармаваная 
пра цяжкі эканамічны стан 
Беларусі. Заява Кудрына была 
ўзгоднена з Пуціным. Дарэчы, 
Кудрын — прафэсар катэдры, 
суседняй з маёй, у Вышэйшай 
школе эканомікі. Абяцаньне 
Пуціна ня кінуць Беларусь 
у бядзе правільнае. Але вы-
лучэньне крэдыту адбудзец-
ца толькі ў форс-мажорнай 
сытуацыі, каб прадухіліць 
хаос у беларускай эканоміцы.

Праблема ня толькі ў тым, 
што Беларусь адмаўляецца 
прызнаваць незалежнасьць 
Паўднёвай Асэтыі і Абхазіі. 
Сярод расейскай палітычнай 
клясы стаў модным недавер 
да Лукашэнкі. У Маскве ёсьць 
упэўненасьць, што Беларусь 
не зьбіраецца вяртаць крэ-

дыты, што Менск успрымае 
крэдыты як кампэнсацыю за 
крызіс, які прыйшоў у Бела-
русь з Расеі. 

Цікава, што нядаўна Бела-
русь прасіла ў Масквы новы 
крэдыт у рублях. А вось ця-
пер высьвятляецца, што ў ру-
блях Менск браць апошнюю 
траншу ня хоча. Зьявіліся 
чуткі, што Беларусі абяцаны 1 
млрд. даляраў за прызнаньне 
незалежнасьці Косава”. 

Крэдыты для 
будаўніцтва АЭС

Карбалевіч: “Той жа Аляк-
сей Кудрын агучыў цікавую 
інфармацыю. Высьвятляецца, 
што Беларусь просіць у Расеі 
крэдыт у 9 млрд. даляраў на 
будаўніцтва АЭС. Беларускія 
ўлады гэтую інфармацыю 
хаваюць, думаю, зь дзьвюх 
прычын. Па-першае, хаваюць 
тое, што АЭС каштуе так до-
рага. Дагэтуль прадстаўнікі 
атамнага лобі казалі, што АЭС 
будзе каштаваць 2—3 млрд. 
даляраў. Па-другое, калі Ра-
сея выдзеліць такую суму 
крэдытаў, то гэта азначае, 
што Беларусь трапляе ў ра-
сейскую даўгавую пастку на 
доўгія гады”. 

Манёнак: “Не прынята 
канчатковага рашэньня аб 
будаўніцтве АЭС. Ня зро-
блена тэхніка-эканамічнага 
абгрунтаваньня праекту. 
Таму незразумела, на якой 
падставе вызначылі кошт 
будаўніцтва АЭС. Калі ўявіць, 
што Расея выдзеліць такі 
вялікі крэдыт, то гэтыя грошы 
нельга будзе выкарыстаць 
дзеля папаўненьня золатава-
лютных рэзэрваў. Яны будуць 
пераведзены на рахунак ра-
сейскай кампаніі “Атамстрой-
экспарт”, якая будзе будаваць 
нашу АЭС. Гэта несур’ёзна. 
Магчыма, гэта быў нейкі 
пробны шар”. 

Суздальцаў: “Гэта ка-
тастрофа. Каб вывесьці Бе-
ларусь з крызісу, патрэбна 
15—17 млрд. даляраў. Але 
пры гэтай ўладзе грошы да-
ваць бессэнсоўна. Субсыдыі 
Расеі за 15 гадоў склалі 52 
млрд. даляраў. Толку ніякага. 
Гэта бункер. Беларусь цяпер 
натуральна шантажуе Ра-
сею. Маўляў, калі не дасьцё 9 
млрд. даляраў на АЭС, то мы 
аддамо будаўніцтва станцыі 
кампаніі іншай краіны. А 
скончыцца ўсё па грузінскім 
варыянце: калі не дасьцё гро-
шай, то мы прымем на сва-
ёй тэрыторыі ваенную базу 
НАТО. Дайце грошай, тады 
мы ня ўступім ва “Ўсходняе 
партнэрства”. Дайце грошай, 
тады мы прызнаем незалеж-
насьць Паўднёвай Асэтыі і 
Абхазіі. Гэта лімітрофія”.

сусьветны банк дае на 
энэргазьберажэньне 

Андрей Ляхович 

В настоящее время рано говорить 
о том, что процесс политиче-
ской либерализации в Белару-

си является необратимым. Вероятность 
ухудшения отношений режима с Западом  
существует. Шаги в направлении полити-
ческой либерализации власть рассматри-
вает как товар, за который Запад должен 
платить. В том числе кредитами и инвести-
циями. Если Запад платить не будет, то Лу-
кашенко не «будет продавать свой товар. 
Значит, за шагами, которые были сделаны 
режимом именно как встречные, как вы-
разился Лукашенко, «беспрецедентные 
шаги доброй воли», могут последовать 
шаги в обратном направлении. 

Однако в Беларуси происходят си-
стемные, необратимые изменения в дру-
гих сферах. Они не столь очевидны для 
Запада и ряда белорусских наблюдате-
лей, как шаги в направлении политиче-
ской либерализации, но имеют важное 
значение для перспектив изменения по-
литической системы Беларуси. 

Изменения в составе власти: от си-
ловиков к технократам 

Изменения в государственной по-
литике, которые являются очевидными, 
особенно если рассмотреть этот про-
цесс в ретроспективе, являются произ-
водными от изменений в составе власти. 
Изменения в расстановке сил во власти, 
которые определяют политический курс, 
имеют свою логику. 

В ситуации, когда Россия оказывала 
значительную экономическую поддерж-
ку и не требовала серьезных уступок, 
особое внимание власти было направле-
но не столько на производство ресурсов, 
сколько на контроль за распределением 
ресурсов. Экономические менеджеры 
в составе правительства имели статус 
«мальчиков для битья». Лукашенко де-
монстрировал роль «борца с коррупци-
ей», «грозы номенклатуры». Секретарь 
Совета Безопасности Шейман имел ста-
тус второго человека в государстве. Зна-
чение силовых и контрольных структур 
в политической системе было весьма 
значительным. Группа Шеймана оказы-
вала заметное влияние на внутреннюю и 
внешнюю политику Беларуси. 

В январе 2004 г. Россия использовала 
самый мощный имеющийся в ее распо-
ряжении рычаг давления на Беларусь – 
прекратила поставки газа и потребовала 
серьезных уступок, шагов в направлении 
«настоящей» интеграции. Это был первый 
сигнал к тому, что приоритетной задачей 
власти должна быть модернизация эко-
номики. Экономические топ-менеджеры, 
«технократы» перестали быть «мальчика-
ми для битья». Значение «технократов» и 
«силовиков» стало паритетным. Однако 
существенного усиления влияния пер-
вых не произошло. В марте 2004 г. страны 
Балтии вступили в НАТО, а в мае – в ЕС. 
В декабре 2004 г. «оранжевые» победили 
на президентских выборах в Украине и 
провозгласили курс на евроинтеграцию. 
России снова стало не до Беларуси. 

В конце марта 2006 г. Россия заявила 
о переходе на рыночные цены на энер-
гоносители в отношениях с Беларусью. 
Задачи модернизации экономики, повы-
шения энергоэффективности стали во-
просами выживания. Потерпела пораже-
ние и была устранена группа Шеймана. 
Экономическая либерализация означает 
снижение роли контрольных и силовых 
структур в политической системе. Наме-
чается тенденция превращения силовых 
структур в правоохранительные. 

В значительной степени в результате 
перехода на новые, «прагматичные» от-
ношения с Россией власть предприни-
мает попытку нормализации отношений 
с Западом. Отношения с Западом пере-
стают быть производными от отношений 
с Россией. 

Во власти усиливается влияние ди-
пломатов и юристов. Они должны вы-
полнять ряд весьма важных сейчас 
функций. Во-первых, вести диалог с За-
падом. Во-вторых, руководить работой 
по совершенствованию, повышению 
адаптационных характеристик системы 
государственного управления. В-третьих, 
руководить работой по изменению зако-
нодательства для расширения процесса 
экономической либерализации. 

Именно для выполнения этих функ-
ций 15 июля 2008 г. дипломат, разведчик 
В.Макей был назначен главой АП. Так как 
Запад сделал ряд шагов навстречу офици-
альному Минску, появились перспективы 
активизации отношений, 9 января 2009 г. 
была повышена в должности заместитель 
главы АП Н.Петкевич. Занимая должность 
первого заместителя главы АП, она по-
лучила больше возможностей активизи-
ровать работу власти по всем указанным 
направлениям. Кроме того, назначение 
Петкевич и ряда других должностных лиц 
в январе указывает на тенденцию омоло-
жения состава АП. 

Усиливается влияние «экономических 
националистов», имеющих опыт управле-
ния экономикой и способных вести жест-
кий диалог с Россией. В данном случае 
имеется в виду группа «технократов» во 
главе с  премьер-министром С.Сидорским 
и первым вице-премьер В.Семашко. Их 
позиции еще более усилились в услови-
ях финансового кризиса, так как хороших 
топ-менеджеров в Беларуси – острый 
дефицит. От панславизма – к европейско-
сти 

В период 1996-1999 гг. Лукашенко на-
деялся сменить больного Ельцина, стать 
президентом «союзного государства». 
Старые и молодые коммунисты, старые 
комсомольцы во власти считали веро-
ятной ротацию из республики в Москву: 
такие ротации практиковались в совет-
ское время. В 1999 г. Ельцин дал понять 
Лукашенко, что у него будет другой пре-
емник. В июне 2002 г. В.Путин предложил 
Беларуси вступить в состав России на 
правах 90-го субъекта РФ. Это означало, 
что максимум, что Москва может предло-
жить Лукашенко – это пост губернатора. 
Соответствующее понижение в статусе и 
зависимость от Кремля были предложе-
ны представителям белорусской правя-
щей элиты. 

В 2001-2002 гг. была проведена круп-
ная чистка правящей элиты: этнические 
русские на высоких должностях были 
заменены белорусами. Власть стала бе-
лорусской по происхождению. Лиц, сде-
лавших карьеру в советское время, на 
высоких должностях сменяют получив-
шие образование в независимой Белару-
си, учившие белорусский язык и историю 
Беларуси. 

Все более жесткая, конкретная ситуа-
ция в отношениях с Россией не оставляет 
представителям власти выбора. Если они 
не хотят быть русскими, марионетками и 
вассалами России, то они должны быть 
белорусами и европейцами. 

Ад рэдакцыі. Зацікаўленыя чытачы 
могуць замовіць у рэдакцыі рассылку 
аналітычных артыкулаў палітолага Ан-
дрэя Ляховіча.

В БЕЛАРУСИ 
ПРоИСХоДЯТ 
ИЗМЕНЕНИЯ 

Радыё Свабода
Сусьветны Банк ухваліў 

выдзяленьне Беларусі крэ-
дыту памерам 125 мільёнаў 
даляраў для фінансаваньня 
праграмы коштам 193,1 
мільёна даляраў, накіраванай 
на павышэньне эфэктыўнасьці 
энэргавыкарыстаньня ў абра-
ных гарадах краіны. На сай-
це арганізацыі адзначаюцца 
высілкі афіцыйнага Менску ў 
гэтай справе цягам апошніх 
гадоў і падкрэсьліваецца важ-
насьць гэтага накірунку ў кан-
тэксьце падвышэньня цэнаў 
на энэрганосьбіты і агульнага 
фінансавага крызысу.

“На сёньняшні дзень — 

гэта наша самая вялікая 
пазыка Беларусі”, — 
кажа Марцін Рэйзэр, 
дырэктар арганізацыі 
для Ўкраіны, Беларусі і 
Малдовы.

Праект мае на мэце 
надаць шасьці наяўным 
цепластанцыям маг-
чымасьць генэра-
ваць і электраэнэргію 
шляхам устаноўкі на 
іх электратурбінаў і 
электрарухавікоў. Па-
водле падлікаў Сусьвет-
нага Банку, выканань-
не праекту дазволіць 
эканоміць каля 90 мільёнаў 
кубічных мэтраў газу ў год 

і скароціць гадавыя выкіды 
вуглякіслага газу ў атмасфэру 
на 165 тысяч тонаў.
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Поклiч Волi

10  ответов про «Восточное партнерство»

Алесь Дашчынскі

Аляксандар Лукашэнка 
сваім указам скараціў 
расходную частку 

рэспубліканскага бюджэту на 2009 
год на 2,8 трыльёна рублёў. Ця-
пер бюджэт бездэфіцытны, ягоныя 
прыбыткі і выдаткі зацьверджаны 
ў памеры 54,9 трыльёна рублёў. 
Поўнай яснасьці, што патрапіла пад 
скарачэньне фінансаваньня, пакуль 
няма.

Паводле начальніка 
ўпраўленьня інфармацыі Нацыя-
нальнага банку Анатоля Драздова, 
бездэфіцытны бюджэт — гэта адно 
з патрабаваньняў МВФ для выдзя-
леньня Беларусі стабілізацыйнага 
крэдыту. 

“Згодна з падпісаным мэма-
рандумам, мы ня маем права мець 
дэфіцытны бюджэт. Мы ўзялі такое 
абавязаньне. Гэта стандартнае па-
трабаваньне МВФ. Яны кажуць: калі 
ў вас будзе дэфіцытны бюджэт, як вы 
вернеце крэдыт? Мы падпісалі і свае 
абавязаньні выконваем”. 

Як бы хто ні стараўся, але да-
вядзецца дэвальваваць беларускі 
рубель.

У камэнтары да ўказу прэзыдэнц-
кая прэсавая служба адзначае, што 
ў мэтах аптымізацыі дзяржаўных 
выдаткаў прадугледжана скара-
чэньне выдаткаў на набыцьцё 
тавараў працяглага карыстаньня 
і капітальныя рамонты. Рэсурсы 
бюджэту будуць сканцэнтрава-
ныя на фінансаваньні сацыяльных 
і вытворчых аб’ектаў, якія маюць 
агульнарэспубліканскае значэньне. 

Таксама дазволіла зьменшыць 
дзяржаўныя выдаткі інвэнтарызацыя 

дзяржпраграмаў, выключэньне зь іх 
малаэфэктыўных мерапрыемстваў і 
інвэстпраектаў. 

Плянуецца павялічыць выдаткі 
рэспубліканскага фонду падтрымкі 
вытворцаў сельскагаспадарчай 
прадукцыі, харчаваньня і аграрнай 
навукі, ліміт зьнешняга дзяржаўнага 
доўгу, памер сродкаў, якія 
накіроўваюцца на кампэнсацыю 
юрыдычным асобам часткі працэнтаў 
за карыстаньне банкаўскімі 
крэдытамі і на аказаньне фінансавай 
дапамогі юрыдычным асобам і 
індывідуальным прадпрымальнікам, 
а таксама выдаткі на фінансаваньне 
дзяржаўных праграмаў.

Аднак, паводле прэзыдэнцкай 
прэс-службы, нягледзячы на больш 
жорсткую бюджэтную палітыку ад-
носна бальшыні выдаткаў, найбольш 
значныя для дзяржавы сацыяльныя 
выдаткі ў бюджэце захаваліся. 

Камэнтуючы сытуацыю, кіраўнік 
аналітычнага цэнтру “Стратэгія” 
Леанід Заіка адзначыў, што ва 
ўмовах крызісу і іншыя краіны ска-
рачаюць бюджэты. Прычым і гэтыя 
новыя бюджэты — пераходныя, бо 
іх давядзецца яшчэ карэктаваць 
у верасьні-кастрычніку. “Нічога 
асаблівага не адбываецца — крызіс. 
Курс даляра будзе расьці пры любым 
бюджэце — нулявым, станоўчым 
ці адмоўным. У нас толькі ў гандлі з 
Расеяй штомесяц дэфіцыт складае 
600 мільёнаў даляраў. Як бы хто ні 
стараўся, але давядзецца дэвальва-
ваць беларускі рубель”.  Спадар Заіка 
прагназуе зьмяншэньне заробкаў і 
пэнсій у даляравым эквіваленце. Бо 
ва ўмовах крызісу іх рост немагчы-
ма захаваць.

С помощью европейских 
чиновников и самых се-
рьезных документов мы 

поискали простые ответы на вопро-
сы, которые чаще всего задают про 
новую инициативу. 

1. Какие страны входят в «Вос-
точное партнерство»? 

Армения, Азербайджан, Бела-
русь, Грузия, Молдова, Украина. 

2. Почему Европейский Союз 
выступил с этой инициативой? 

Успешное расширение Евросою-
за сделало эти страны ближе к ЕС, а 
их безопасность, 
стабильность и 
благоустройство 
стали сильно 
влиять на Европу. 
Эти страны в раз-
личной степени 
осуществляют по-
литические, эко-
номические и социальные реформы 
и высказали желание стать ближе к 
Европейскому Союзу. 

Вместе с «Восточным партнер-
ством» ЕС предлагает сконцентри-
роваться на далеко идущих планах 
по поддержке демократических и 
рыночно ориентированных реформ 
и таким образом способствовать их 
политической и экономической ста-
бильности. 

3. Предложение общее для 
всех стран или зависит от догово-
ренности с ЕС? 

«Восточное партнерство» пред-
лагает и двусторонние, и много-
сторонние меры для расширения 
сотрудничества. Есть различные 
степени развития двусторонних от-
ношений. С Украиной и Молдовой, 
к примеру, у Евросоюза намного бо-
лее глубокие отношения. Поэтому у 
ЕС будет индивидуальный подход к 
каждой стране. Насколько далеко 
ЕС пойдет в отношениях с каждой 
страной, будет зависеть от прогрес-
са, сделанного партнерами в их ре-
формах. 

4. Каковы главные пункты 
программы «Восточное партнер-
ство»? 

«Восточное партнерство» вклю-
чает в себя торговые соглашения, 
программы по улучшению админи-
стративных функций стран, изуче-
ние возможностей открытия рын-
ков для свободного перемещения 
рабочих, увеличение энергетиче-
ской безопасности, расширение со-
трудничества в сфере охраны окру-
жающей среды. 

5. Как будет финансироваться 

программа «Восточное партнер-
ство»? 

Общая поддержка для шести 
стран будет увеличиваться от €450 
млн в 2008 до €785 млн в 2013 году. 
Это рост примерно на 75%. Это зна-
чит дополнительные €350 млн для 
плановых целей на период с 2010 
до 2013 год. 

Помимо того, ЕС перенаправит 
€250 млн, уже потраченные на реги-
ональные программы в рамках вы-
полнения программы «Восточное 
партнерство». 

6. Приближает ли участие в 
«Восточном партнерстве» пер-
спективы присоединения к Евро-
союзу? 

Участие в «Партнерстве» не озна-
чает обязательного включения в ЕС. 
Все будет зависеть от естественного 
развития двусторонних отношений. 

7. Возможна ли отмена виз 
для жителей стран — участниц 
«Восточного партнерства»? 

Вряд ли это будет очень скоро. 
Поскольку упрощенное перемеще-
ние жителей и отмена виз между 

ЕС и шестью странами «Восточного 
партнерства» зависит от выпол-
нения порой технически сложных 
мер. Таких, как лучшее пограничное 
управление, объединенное контро-
лирование мигрантов. Поэтому для 
этого понадобится некоторое вре-
мя. Но Евросоюз пытается двигаться 
к этому постепенно. 

8. Может ли быть введено 
евро в странах «Восточного пар-
тнерства»? 

Теоретически это возможно, но 
может быть очень долгой перспек-

тивой. Боль-
шинство стран, 
вошедших в Ев-
росоюз в тече-
ние последнего 
расширения, — 
не члены евро-
зоны. 

9. Будет ли 
у жителей шести стран — членов 
«Восточного партнерства» воз-
можность обращаться в Европей-
ский трибунал справедливости? 

Партнерские страны из Восточ-
ной Европы не подпадают под юрис-
дикцию ЕС. Поэтому не входящие в 
ЕС субъекты не могут обращаться к 
Европейскому трибуналу. 

Но есть Европейский суд по 
правам человека в Страсбурге, яв-
ляющийся частью Совета Европы. 
И жители стран-членов, если они 
не довольны решением националь-
ного суда, могут обратиться в Евро-
пейский суд по правам человека. 

10. Как долго будет действо-
вать «Восточное партнерство»? 

Пока финансирование «Вос-
точного партнерства» рассчитано 
до 2013 года. Однако это не значит, 
что по завершении этого срока про-
грамма прекратит свое существо-
вание. Во время ее реализации бу-
дет видно, нужно ли еще что-либо 
улучшать, что делать быстрее, что 
не столь важно и т.д. Поэтому пока 
определен такой срок.

Адно з пытаньняў, 
якое мне неад-
наразова ставілі 

падчас маёй нядаўняй 
паездкі ў сталіцу Беларусі, 
было пра тое, ці ў замежнай 
палітыцы адміністрацыя 
Абамы аддасьць пера-
вагу прагматызму перад 
ідэалізмам. Як урад, так 
і апазыцыя ў Беларусі 
кроўна зацікаўленыя ў ад-
казе на гэтае пытаньне.

НАТО глядзіць на Бе-
ларусь як на магчымую 
пагрозу суседняй Літве. 
Расейскія танкі зь Беларусі 
даехалі б да Вільні за 
паўтары гадзіны. Бела-
русь, малая, 10-мільённая 
дзяржава, можа стварыць і 
іншую пагрозу: 20 адсоткаў 
газу, які Эўразьвяз імпартуе 
з Расеі, ідзе праз гэтую бы-
лую савецкую рэспубліку.

Беларусь таксама — 
сумнавядомы парушальнік 
правоў чалавека. У сваім 
рэйтынгу свабоды прэсы 
Freedom House прызнае 
за Беларусьсю 188-е мес-
ца з агульнай колькасьці 
195 краінаў. А паводле 
Transparency International, 
карупцыя ў Менску боль-
шая, чым у Маскве. У 
Менску адчуваеш сябе пе-
ранесеным назад у часе: 
галоўныя вуліцы сталіцы 

па-ранейшаму носяць 
імёны Леніна, Маркса і Эн-
гельса.

Падчас маёй паездкі 
я быў на абедзе раз-
ам зь вядучымі 
апазыцыянэрамі ў 
асобным кабінэце 
прыватнага рэ-
старану. Кабінэт 
быў асобны, калі 
не лічыць парачкі 
наглядчыкаў, якая 
заняла сваю па-
зыцыю мэтра за 
паўтара ад нас. На 
сустрэчы з былымі 
палітвязьнямі ў 
амэрыканскай ам-
басадзе, дзе сьвятка-
валася 55-годзьдзе вяш-
чаньня Радыё Свабода на 
Беларусь, я пазнаёміўся 
з былым міністрам ганд-
лю, які адседзеў два 
гады ў турме за тое, што 
парваў з рэжымам. А так-
сама з маладым, валявым 
бізнэсоўцам, які адседзеў у 
турме шэсьць гадоў за свае 
апазыцыйныя погляды.

Аляксандр Лукашэнка, 
які кіруе Беларусьсю, гэта 
жорсткі чалавек.

У 1995 годзе яго паве-
траная абарона забіла двух 
амэрыканцаў, зьбіўшы па-
ветраны шар, які заблукаў і 
парушыў паветраную пра-

стору Беларусі.
Злучаным Штатам і 

Эўразьвязу трэба разглед-
зець два пытаньні ў сваіх 
дачыненьнях зь Беларусь-

сю. Толькі каардынацыя 
нашых падыходаў можа 
запэўніць прасоўваньне ў 
бок рэформаў.

Першае пытаньне 
датычыць разьвіцьця 
дэмакратыі. Пасьля хмель-
най эпохі 1990-х, калі зда-
валася, што свабода завітае 
ва ўсе закуткі сьвету, 
прыйшло дзесяцігодзьдзе 
адкату дэмакратыі. Най-
больш трывожныя падзеі 
мелі месца ў Расеі і на яе 
ўскраінах.

Дэмакратызацыя ў 
такіх краінах як Бела-
русь, Грузія і Ўкраіна 
амаль напэўна дапаможа 

ўтаймаваць імпэрскі апэ-
тыт Расеі. Суседнічаючы з 
дэмакратычнымі краінамі, 
Расея была б змуша-
ная перагледзець сваю 

ўнутраную палітыку. Гары 
Каспараў, шахматны 
чэмпіён, які стаў апа-
нэнтам Пуціна, гаво-
рыць аб зьнешніх і 
ўнутраных чыньніках, 
якія могуць мець 
уплыў на падтрымку 
дэмакратыі ў Расеі. 
Спадар Каспараў аргу-
мэнтуе, што зьнешнія 
чыньнікі — тое, што 
адбываецца ў сусед-

зтве з Расеяй — ня 
менш важныя за тое, што 

адбываецца ўнутры Расеі.
Давайце атачаць Ра-

сею дзяржавамі, якія 
дадуць яскравы ўзор 
дэмакратызацыі. Мінула 
ўжо 20 гадоў з часу, калі 
Джордж Буш-старэйшы 
выступіў з прамовай аб 
“адзінай і свабоднай 
Эўропе”, але гэты праект 
толькі напалову законча-
ны.

Па-другое, пэрспэкты-
ва палітычных пераменаў у 
Беларусі можа быць і ня так 
змрочнай, як некаторым 
здаецца. Праўда, апазы-
цыя там слабая. А са свай-
го боку спадар Лукашэнка 

не прапускае нагоды, каб 
зьняверыць яе. Нягледзя-
чы на ўсе доказы, рэжым 
ставіць пад сумненьне 
факт, што масавыя расстрэ-
лы ў Курапатах выконвалі 
сталінскія каты. І спадар 
Лукашэнка — адзіны сярод 
постсавецкіх кіраўнікоў, які 
з гонарам пакінуў за сваімі 
спэцслужбамі назоў “КГБ”.

Але кожны дыктатар 
мае сваю ахілесаву пяту. 
У беларускай улады гэта, 
мабыць, эканоміка. Ра-
сейцы, зь якімі, паводле 
выразу аднаго дыпляма-
та з Эўразьвязу, спадар 
Лукашэнка падтрымлівае 
“блізкія, але дысфунк-
цыянальныя адносіны”, 
апошнімі гадамі зьменшылі 
эканамічную падтрымку 
Беларусі. 

Да таго, Беларусь ня 
здолела застацца ў баку ад 
сусьветнага фінансавага 
крызісу. Паводле таго сама-
га дыплямата, у прыблізна 
25 адсоткаў работнікаў на 
дзяржаўных прадпрыем-
ствах няпоўны працоўны 
тыдзень. Спадар Лукашэн-
ка можа апынуцца ў ня-
выкрутцы, калі ў ягоным 
сацыяльным кантракце 
пачнуць працірацца вы-
разныя дзіркі.

Што рабіць? Лідэры гра-

мадзянскай супольнасьці, 
зь якімі я сустрэўся, былі 
згодныя, што нядаўняе 
вызваленьне палітычных 
вязьняў было вынікам 
ціску з боку Злучаных 
Штатаў і Эўразьвязу.

Ціск трэба працяг-
ваць. Злучаныя Штаты 
павінны адмяніць свае 
санкцыі толькі пад строгімі 
ўмовамі. Вашынгтон не 
павінен паддацца спакусе 
і паставіць вяртаньне амэ-
рыканскага амбасадара, 
якога прымусілі пакінуць 
Беларусь у сакавіку летась 
з-за амэрыканскіх санк-
цый, як дастатковую ўмову. 
На Беларусь трэба ціснуць, 
каб запэўніць больш сва-
боды для СМІ, каб расьсь-
ледаваць справы зьніклых 
апанэнтаў рэжыму, каб 
скончыць з пасыланьнем 
апазыцыянэраў у турмы.

Эўразьвяз са свайго 
боку павінен настойваць, 
каб магчымая эканамічная 
дапамога ўвязвалася з 
палітычнымі рэформамі і 
павагай да правоў чалаве-
ка. 

Вядома, посьпех ня 
прыйдзе хутка і лёгка. Але 
цяпер ня час на недаль-
набачны падыход у стылі 
Realpolitik.

НЯ ЧАС БАВІЦЦА З РЭЖЫМАМ 

Л у К А Ш Э Н К А 
с К А РА Ц І ў Бюд ж ЭТ 

7 мая в Праге официально стартовала программа Европейского 
Союза «Восточное партнерство». На саммит в столицу Чехии приехали 
президенты и министры 27-ми стран — членов ЕС и 6-ти постсоветских 
республик, принятых в новую европейскую инициативу. 

Джэфры гедмін, прэзыдэнт 
Радыё Свабода/Радыё Сва-
бодная Эўропа, на мінулым 
тыдні наведаў Беларусь і ў 
газэце “Wall Street Journal” 
апублікаваў артыкул “Апош-
няя дыктатура Эўропы”, у якім 
ён выкладае сваё бачаньне 
сытуацыі ў Беларусі.


